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Valtuustoaloite niittyjen perustamisesta Mäntsälään

Kunnanvaltuusto 24.05.2021 § 58

 Vihreiden valtuustoryhmä ja muut allekirjoittaneet esittivät seuraavan
valtuustoaloitteen valtuuston kokouksessa 24.5.2021:

"Valtuustoaloite niittyjen perustamisesta Mäntsälään

Pölyttäjille soveltuvista elinympäristöistä huolehtiminen saattaa äkkiseltään
kuulostaa pieneltä, jopa vähäpätöiseltä asialta, mutta sitä se ei ole.
Pölyttäjät ovat äärimmäisen tärkeitä niin luonnon monimuotoisuuden kuin
ihmisten ruoantuotannon kannalta katsottuna. Lähes 90 prosenttia
maapallon kukkivista kasveista ja 75 prosenttia viljelykasveista on
riippuvaisia pölyttäjistä.

Pölyttäjähyönteisten määrä on vähentynyt viime vuosikymmeninä ja tällä
hetkellä sukupuutto uhkaa noin 40 % pölyttäjähyönteisistä. Käynnissä
oleva pölyttäjäkato voi tulevaisuudessa uhata ruokaturvallisuuttamme sekä
koko ekosysteemiä, sillä hyönteisillä on tärkeä rooli myös osana
ravintoketjua. Suurimpia syitä pölyttäjäkadolle on hyönteisten
elinympäristöjen katoaminen, hyönteismyrkyt, vieraslajit ja ilmastonmuutos.
Pölyttäjien elinympäristöt, kedot ja kukkaniityt, ovat niin ikään kadonneet
maisemasta viime vuosikymmenien saatossa ja kuuluvat tällä hetkellä
uhanalaisten luontotyyppien joukkoon Suomessa.

Kunta ylläpitää varsin merkittävää määrää viheralueita. Kukkaniityt ja
-kedot paitsi palvelevat kuntalaisten virkistyskäyttöä, myös toimivat
pölyttäjille luontaisena elinympäristönä. Pientenkin kukkaniittyjen avulla
voimme ylläpitää luonnon monimuotoisuutta ja tarjota arvokkaita
elinympäristöjä pölyttäjille sekä samalla tarjota kuntalaisille mahdollisuuksia
nauttia kukkaloistosta. Oikein kohdennetulla suunnittelulla voidaan
mahdollisesti saavuttaa myös säästöjä kunnan viheralueiden
hoitokustannuksissa, kun säännöllisen nurmikonleikkuun sijaan riittää
muutama niitto kasvukauden aikana. Auringonkukkapelto on jo vuosien
ajan ilahduttanut niin mäntsäläläisiä kuin ohikulkijoitakin, mutta monilajinen
kukkaniitty olisi pölyttäjien ja luonnon monimuotoisuuden kannalta vielä
parempi ratkaisu.

Vihreiden valtuustoryhmä esittää, että Mäntsälän kunta perustaa
kukkaniittyjä ja -ketoja niin pölyttäjähyönteisiä kuin kuntalaisiakin
ilahduttamaan. Mallia voi ottaa esimerkiksi Tuusulasta ja
Lappeenrannasta, joissa molemmissa on tunnistettu kaupunkiniittyjen arvo
ja tehty jo vuosien ajan töitä luonnon monimuotoisuuden turvaamiseksi.

Mäntsälässä, 24.5.2021

Tuuli Särkijärvi"



Päätös: Valtuusto päätti lähettää aloitteen kunnanhallitukselle valmisteltavaksi.

Liite 1. Aloite

Kunnanhallitus 07.06.2021 § 160

Kunnanjohtajan päätösesitys

Kunnanhallitus lähettää aloitteen tekniselle lautakunnalle valmisteltavaksi.

Päätös: Hyväksyttiin esityksen mukaan.

Tekninen ja elinvoimalautakunta 14.09.2021 § 22

 Mäntsälän kunnan Tekninen ja Elinvoimapalveluille on jätetty
valtuustoaloite niittyjen perustamisesta Mäntsälään. Aloitteen tekijät
esittävät, että Mäntsälän kunta perustaa kukkaniittyjä ja -ketoja niin
pölyttäjähyönteisiä kuin kuntalaisiakin ilahduttamaan.

 Palvelualue suunnittelee sekä ylläpitää kaava-alueiden sisällä olevia
viheralueita. Kyseiset alueet ovat ns. rakennettuja viheralueita, eli
edustusviheralueet (A1), käyttöviheralueet (A2) sekä käyttö- ja
suojaviheralueet (A3) joiden hoito on määritelty kansallisesti
Viherympäristöliiton hoitoluokituksessa. Mäntsälän kunnalla on tälläkin
hetkellä A3 luokan “niittyjä”, jotka hoitoniitetään parikertaa vuodessa. Tietyt
alueet on pidettävä A2 luokan tasoisina, jolla pyritään pitämään kyseinen
alue siistinä ja punkeista sekä käärmeistä vapaina.

 Uusia kaava-alueita mietittäessä alueille varataan tietty määrä viheralueita,
joihin tarpeen mukaan suunnitellaan eri hoitoluokissa olevia alueita. Näin
taataan monimuotoisten viheralueiden olemassaolo. Palvelualue pyrkii
jatkossa lisäämään mahdollisuuksien mukaan A3-luokan alueiden määrää

 Valmistelija / lisätietoja:
 kuntatekniikan päällikkö Jyrki Mäklin, jyrki.maklin@mantsala.fi
 viheraluemestari Sari Parjanen, sari.parjanen@mantsala.fi

Palvelualuejohtajan päätösesitys
Tekninen ja elinvoimalautakunta pitää aloitetta lähtökohtaisesti hyvänä ja
esittää jatkossa A3-luokan alueiden määrän lisäämistä mahdollisuuksien
mukaisesti.

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaan.


